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La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora García .

Per a acabar les preguntes de control, té la paraula el diputat 
César Jiménez Doménech, del Grup Parlamentari Podemos-
Podem, pregunta número 576, al conseller també d’econo-
mia sostenible .

Quan vullga .

El senyor Jiménez Doménech:

Gràcies, senyora presidenta .

El ministre Pimentel va obrir la porta de l’incompliment de la 
quota de reserva del 2% en favor de treballadores amb disca-
pacitat en empreses de més de cinquanta nòmines amb el Reial 
decret 27/2000, de medidas alternativas de carácter excepcional al 
cumplimiento de la cuota, un nom ben explícit, unes mesures que 
prompte van deixar d’aplicar-se de manera excepcional però és 
que, a més a més, en els últims anys han crescut les evidències 
que aquestes excepcions s’han utilitzant de manera perversa 
sotmetent, en molts casos, les treballadores a condicions labo-
rals indignes amb la possible conseqüència d’enriquiments 
il·lícits en els anomenats «centres especials d’ocupació» .

La incidència de denúncies en estos centres té abast estatal 
i és difícil fer-se una foto fixa del País Valencià, i és per això 
que portem aquesta pregunta .

La tipologia de les vulneracions són de diferent índole, sala-
ris encara per davall del que estipula la legislació, jornades 
de treball fins a cinquanta hores setmanals, inclosos els caps 
de setmana, contractació de persones sense discapacitats en 
llocs de treballs reservats per a aquest col·lectiu .

A nosaltres se’ns va posar en antecedents una denúncia per les 
condicions laborals de quaranta treballadores d’una bugaderia 
a Almassora, per la que aquest diputat ja ha fet alguna pregunta 
parlamentària, però és que es van sumant noves informacions 
periodístiques i en aquest sentit voldríem saber quina és la situ-
ació dels centres d’ocupació a la Comunitat Valenciana .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Jiménez .

Sí, polse la tecla, per favor . Ja està .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Senyor diputat, jo he de dir-li que moltes gràcies per aquesta 
pregunta, ¿no?, i cadascú que assumisca les seues responsa-
bilitats . Jo vaig a intentar explicar-li un poquet què és el que 
tenim, què és el que estem fent mínimament des del Consell .

El primer que ha de quedar clar és que el Consell dóna 
suport a aquests centres especials d’ocupació, ¿no?, perquè 
entenc que la integració laboral de les persones amb diversi-
tat funcional és la forma òptima d’integració social d’aquests 
col·lectius .

També, dintre de la pregunta que em feia, ¿quants n’hi havia?, 
¿no? Doncs, vaig a contestar-li.

Existeixen 125 entitats qualificades i inscrites en el registre 
administratiu de centres especials d’ocupació al nostre terri-
tori amb caràcter definitiu: 25 a Alacant; 5 a Castelló; i 95 a 
València, i s’estimen uns 5 .798 treballadors amb diversitat 
funcional .

Dir-li que el Servof té atribuïdes les competències de quali-
ficació i registre administratiu d’aquestes entitats, així com 
les tasques de seguiment dels centres i la gestió de les ajudes 
que s’hi puguen concedir .

Les competències relatives a l’acompliment de la norma-
tiva laboral corresponen –com vosté molt bé ha dit i sap– a la 
Inspecció de Treball i Seguretat Social, per tant a l’estat, a la 
qual es comuniquen les possibles incidències detectades en 
les visites dels tècnics del Servof a aquestes empreses .

Quant a les subvencions, he de dir-li que les del 2015 estan 
totes concedides, a més, si no ix ninguna incidència, estan 
totes pagades, ¿val?

I respecte a les del 2016, he de dir que s’ha produït un incre-
ment en les dotacions dels centres especials d’ocupació, 
passant de 18 .707 euros a 20 .160 euros; una dotació màxima 
de 18 .880 .000 euros per a ajudes als costos salarials dels 
treballadors amb diversitat funcional; 50 .000 euros per a 
ajudes (soroll de papers) a l’adaptació de llocs, ambdues per al 
manteniment de llocs de treball i de persones amb discapa-
citat; 30 .000 euros per a ajudes destinades a projectes d’in-
serció a través dels centres especials d’ocupació; 1 .200 .000 
euros per a ajudes a la creació o manteniment de les unitats 
de suport a l’activitat professional i, a hores d’ara, he de dir-li 
que s’està revisant i comprovant la documentació presentada 
per a la posterior concessió de les ajudes .

D’aquesta forma i dins de les limitacions pressupostàries 
existents en l’actualitat i de les altes taxes de desocupació de 
col·lectius diversos amb els que compta en aquests moments 
el nostre territori, el Consell continua donant suport als 
centres especials d’ocupació tant pel que fa a la qualificació 
de nous projectes emprenedors com quant a l’increment en 
el fons destinat al col·lectiu de persones amb diversitat funci-
onal . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Senyor Jiménez .
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El senyor Jiménez Doménech:

Donades les característiques particulars d’aquestes empre-
ses, les quals es veuen beneficiades per ajudes per a la contra-
ctació de personal amb incapacitats laborals reconegudes per 
damunt del 33%, i sobretot quan este personal contractat no 
té plenes facultats o capacitats per a decidir de manera autò-
noma, en les mesures de control haurien d’extremar-se .

A més a més, aquests centres especials d’ocupació no haurien 
de permetre’s com una estratègia per a abaratir despeses i 
s’ha de vigilar també si la persona amb discapacitat podria 
estar contractada en règim laboral ordinari en un altre lloc 
cobrant un salari més digne .

S’ha de tindre en compte que la integració de persones labo-
rals amb diversitat funcional és un fenomen relativament 
freqüent i que, de vegades, a les persones tutores encara els 
costa observar açò com una relació laboral i tendeixen de 
vegades a considerar una classe de sort que les seues tute-
lades estiguen ocupades . L’administració ha d’estar espe-
cialment vigilant en aquests processos acompanyant a les 
famílies .

Per això, li volem suggerir que a eixa base de dades s’afegis-
quen les dades de l’última inspecció realitzada, un verita-
ble repositori d’incidents detectats en les inspeccions i que 
també siguen recollides les solucions abordades en cada cas .

Comminem a la seua conselleria en treballar ja en un calen-
dari d’inspeccions per a assabentar-se de la situació real de 
les treballadors d’aquest tipus d’empreses .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Jiménez .

Conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

He de dir-li que visites se’n realitzen i no poquetes, ¿eh?, no 
poquetes .

I sí que he de dir-li que les incidències detectades, simple-
ment perquè tingam coneixement tots en les últimes visi-
tes, estan relacionades amb l’escàs trànsit dels treballadors 
des dels centres especials d’ocupació cap a les empre-
ses ordinàries, que és el que ens agradaria, i les dificultats 
d’aquests centres per a acreditar la realització de les mesures 
d’ajut personal i social per manca de registres documentals 
adequats . Això és el que trobem en les visites .

Vullc dir-li que, en compliment de la normativa vigent, que 
és la Llei 1/2015, d’hisenda pública de La Generalitat, dins 
dels programes d’ajudes d’aquests centres, s’inclou un pla de 
control que per a 2016 preveia la visita a un 10% dels centres 
executant-se totalment –jo diria que se’n passem .

A hores d’ara, he de dir-li que durant el 2017 s’han visitat 
trenta-quatre centres, el que suposa un control de setenta-
quatre expedients: seixanta-un d’ajuda salarial i tretze d’ocu-
pació amb suport. És a dir, estem treballant, estem pendents, 
estem damunt de i volem continuar estant ahí .

Finalment, he de dir-li que la Direcció General de Treball 
i Benestar Laboral, amb coordinació amb la inspecció de 
treball, va a realitzar actuacions inspectores relatives a frau 
en la contractació, a la integració laboral de persones amb 
diversitat funcional i al control de temps de treball, així com a 
la discriminació en la relació laboral havent-se executat ja el 
50% de la programa prevista en 2016 .

Torne a repetir-li, ens agrada treballar amb rigor, i per a 
treballar amb rigor hem d’avaluar què és el que està passant i 
com està fent-se .

I vullc contestar-li allò que dia d’eixa empresa, ¿no?, que ens 
va escarotar . Tenim un escrit, ens va arribar un escrit directa-
ment a la conselleria el 3 d’agost de 2016 . Ipso facto, es va fer 
una inspecció…

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller, ha d’anar acabant .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

…–acabe de seguida–, es va fer una inspecció, ens van contes-
tar, ¿eh?, i ens van dir que tot estava en ordre.

Però, així i tot, nosaltres estem pendents de cadascuna de les 
actuacions i també mirant que ha d’haver un sou mínimament 
digne també per als treballadors amb diversitat funcional en 
els centres especials d’ocupació .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Interpel·lació al Consell, que contesta la consellera d’Habitatge, 
Obres Públiques i Vertebració del Territori, senyora María José 
Salvador Rubert, sobre el projecte Port Mediterrani, que formula 
el diputat senyor Vicente Betoret Coll (GP Popular) (RE número 
37.109, BOC número 119)

La senyora vicepresidenta primera:

Anem a passar, ara, al punt número 7, que és una interpel-
lació al Consell sobre la política general del Consell sobre 


